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ABSTRACT

    This investigation was inducted at Nubaria Region, West of Alexandria City, Egypt, during 2006 and 2007 seasons to study the influence of different concentrations (0.0,0.2,0.4,0.6,0.8, and 1.0 %) of foliar fertilizer contains macro - elements (20%N, 20% P, 20% K, 0.12% Mg) and micro - elements (70 ppm Fe, 14 ppm Zn, 16 ppm Cu, 42 ppm Mn, 72ppm B and 24 ppm Mo) on the growth, flowering, and chemical analysis of leaves of Dianthus caryophyllus cv. "Red Sim". The foliar fertilizer was applied 5 times during the growing period. The results revealed that plant treated with foliar nutrition showed significant increase in  the growth characteristics (stem length , stem diameter, stem fresh and dry weight, number of leaves/ plant, fresh and dry weight of leaves). As well as, stimulated the flowering parameters ( reducing the number of days from planting to flowering, increased both number, size, fresh and dry weight of flowers/plant) compared to the untreated plants (control). The treatment of 0.6 % of foliar fertilizer gave the highest values compared to the other treatment in both seasons. The total chlorophyll (a+b) , carotenoides and total carbohydrates (%),the mineral contents of leaves( N,P,K, Zn and Cu )  were significantly increased as a result of spraying the plants with foliar fertilizer at different rates compared to the control treatments.  
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الملخص العربي 

استجابة نباتات القرنفل المجوز للتسميد الورقى
على حسن النجار1     سهير جمعة السيد2

1-  قسم الزهور و نباتات الزينة و تنسيق الحدائق – كلية الزراعة – جامعة الإسكندريــــة ( الشاطبى)- الإسكندرية- مصر.

2-  فرع بحوث نباتات الزينة – معهد بحوث البساتين -  حديقة أنطونيادس – الإسكندرية.

 أجريت التجربتان خلال موسمي 2006 / 2007 في منطقة النوبارية غرب مدينة الاسكندرية وذلك لـدراسة تأثير الرش بتركـيزات مختلفة ( صفر، 0.2، 0.4، 0.6 ،0.8، 1.0 %) مــن السماد الــورقي المحتوي على عناصر كبرى(20% نيتروجين , 20% فوسفور ,20% بوتاسيوم , و0.12 ماغنسيوم ) وعناصر صغرى (70, 14، 16, 42 ,72 ، 24جزء فى المليون حديد,زنك , نحاس, منجنيز، بورون , موليبدنيم على التوالى ) علي النمو والازهار والتركيب الكيماوى لنباتات القرنفل المجوز صنف " رد سيم" المنزرعة تحت ظروف الصوب, واوضحت النتائج ان اضافة السماد الورقي أدت الي زيادة معنوية في كل من طول الساق , قطر الساق , الوزن الطازج والجاف للساق  ,عدد الاوراق لكل نبات والوزن الطازج والجاف للاوراق وزيادة في طول الشمراخ الزهري ووزنه الطازج والجاف و كذلك زيادة معنوية فى الإنتاج الزهرى و انخفاض عدد الأيام اللازمة للوصول لمرحلة ظهور اللون و زيادة فى قطر الأزهار و عدد الأزهار لكل نبات و الوزن الطازج و الجاف لها. كما أدى رش النباتات بتركيز 0.6 % من السماد الورقي الي الحصول علي افضل القيم لمعظم لصفات الخضرية والزهرية خلال الموسمين بالمقارنة بالمعاملات الاخرى . و أوضحت نتائج التحليل الكيماوى تحسن محتوى الأوراق من الكلورفيلات الكلية والكاروتينات والكربوهيدرات الكلية و العناصر المعدنية(النيتروجين و الفسفور و البوتاسيوم و الزنك والنحاس)  نتيجة للرش بالسماد الورقي مقارنة بنباتات معاملة الكنترول.

